

DOI: 10.18572/1812-3791-2020-10-3-6

Дорожная карта российского судьи по рассмотрению и разрешению интеллектуальных споров

Беспалов Юрий Федорович,

исполняющий обязанности заведующего кафедрой авторского права, смежных прав и частноправовых дисциплин Российской государственной академии интеллектуальной собственности (РГАИС), доктор юридических наук, профессор, председатель Владимирского областного суда в отставке
nksmsg@mail.ru

В статье представлена дорожная карта российского судьи по рассмотрению и разрешению интеллектуальных споров и иных требований в интеллектуально-правовой сфере. Автор определяет перечень действий судьи на стадии принятия искового заявления (заявления) к производству суда и на стадии рассмотрения и разрешения дела. К обстоятельствам, имеющим значение для правильного рассмотрения и разрешения интеллектуального спора, отнесены: 1) вид нарушенного интеллектуального права; 2) существо нарушенного права и его правовая природа; 3) лица, допустившие нарушение интеллектуальных прав; 4) обстоятельства, при которых допущено такое нарушение; 5) является ли истец лицом, чье право нарушено; 6) правильно ли определен способ защиты; 7) нормы права, подлежащие применению; 8) иные, в зависимости от ситуации. Сделаны предложения по совершенствованию законодательства Российской Федерации в интеллектуальной сфере.

Ключевые слова: дорожная карта, судья, доказательства, обстоятельства дела, норма права.

A Russian Judge Roadmap of Intellectual Dispute Consideration and Resolution

Bespalov Yuriy F.

Acting Head of the Department of Copyright, Related Rights and Private Law Disciplines of the Russian State Academy of Intellectual Property (RSAIP)
LL.D., Professor
Presiding Judge Emeritus of the Vladimir Regional Court

The article presents the roadmap of the Russian judge for the consideration and resolution of intellectual disputes and other requirements in the intellectual and legal sphere. The author defines the list of actions of the judge at the stage of acceptance of the statement of claim (application) for court proceedings and at the stage of consideration and resolution of the case. The circumstances that are important for the proper consideration and resolution of an intellectual dispute include: 1) infringed intellectual property rights; 2) the substance of the violated right and its legal nature; 3) the person committed a violation of intellectual property rights; 4) the circumstances under which committed such violation; 5) whether the plaintiff is a person whose right is violated; 6) it is determined the way of protection; 7) the rules of law to be applied; 8) other, depending on the situation. Proposals were made to improve the legislation of the Russian Federation in the intellectual sphere.

Keywords: road map, judge, evidence, circumstances of the case, rule of law.